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προσλαμβανόμενων 
mu αποχωρούντων

' Του Δ. ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

ΟΠΟΙΟΣ δεν θέλει να ζυ
μώσει, 40 ημέρες 
κοσκινίζει» λέει μια πα

ροιμία. Ε, λοιπόν, η κυ
βέρνηση εδώ και τρία 
χρόνια... κοσκινίζει το 
θέμα των προσλήψε
ων. Διότι μάλλον δεν 
θέλει να ζυμώσει. 
Αποτέλεσμα είναι / 
να συναιρείται μια γ 
πλήρης σύγχυση 
για τον ακριβή αριθ
μό των προσληφθέ- 
ντων υπαλλήλων στο 
Δη’ ’ ήο καθώς 
απο ^άζει μια υπη
ρεσία ή ένα όργα
νο ή μια διοικη- ___ _
τική αρχή που .......
να γνωρίζει επα- 
κριβώς πόσοι 
υπάλληλοι προσλαμ
βάνονται και πόσοι αποχωρούν. Ισως γι’ 
αστό και οι μύθοι γύρω από αστό το ζή
τημα να είναι πιο πολλοί από τις αλή
θειες.

Η συνήθης πρακτική είναι η εξής: η 
Τριμερής Επιτροπή, όπως ονομάζεται, 
του Υπουργικού Συμβουλίου (μετέχουν 
ο υπουργός Εσωτερικών, Δημόσιας Δι
οίκησης και Αποκέντρωσης κ. Α. Πα
παδοπούλας, ο υπουργός Εθνικής Οι
κονομίας κ. 1. Παπαντωνίου και ο γε
νικός γραμματέας του Υπουργικού Συμ
βουλίου κ. Σ. Κοσμίδης), αφού (θα έπρε
πε να) μελετά τις σχετικές αιτήσεις των 
φοο^ων, εγκρίνει τον αριθμό των προ- 
σλ ων. Ενα τμήμα των εγκρίσεων που 
αφορά κυρίως το μόνιμο προσωπικό 
υλοποιείται μέσω του Ανωτάτου Συμ
βουλίου Επιλογής Προσωπικού (ΑΣΕΠ), 
το οποίο είναι επιφορτισμένο και με τον 
έλεγχο της νομιμότητας των σχετικών 
προκηρύξεων. Ενα άλλο τμήμα που αφο
ρά κυρίως το εποχικό προσωπικό υλο
ποιείται απευθείας από τους αρμόδιους 
φορείς.

Ποια είναι η πραγματικότητα; Οι 
εγκρίσεις της Τριμερούς Επιτροπής του 
Υπουργικού Συμβουλίου, που παρου
σιάζει σήμερα «Το Βήμα», κατά το 1998 
θα υλοποιηθούν κατά το μεγαλύτερο μέ
ρος τους το 1999 ώστε ο κάθε ενδια
φερόμενος να είναι ενήμερος για το πού 
πραγματοποιήθηκαν ή επίκεινται προ
σλήψεις και θα είναι αθρόες και ανε
ξέλεγκτες. Κάθε έτος, π.χ., οι εγκρίσεις 
του Υπουργικού Συμβουλίου υπερβαί
νουν τις 100.000 θέσεις εργασίας, γε
γονός που υποδηλώνει ότι το Δημόσιο 
αποτελεί ένα σημαντικό χώρο για την 
απορρόφηση των ανέργων. Το παράξε
νο, όμως, είναι ότι ουδείς γνωρίζει πό
σες από τις εγκρίσεις της Τριμελούς Επι
τροπής του Υπουργικού Συμβουλίου υλο
ποιούνται πλην εκείνης της κατηγορίας 
των υπό πρόσληψη υπαλλήλων για την 
φποία απαιτείται η έκδοση σχετικής προ
κήρυξης από το ΑΣΕΠ.

Ο λόγος είναι απλός: η κυβέρνηση (η 
εκάστοτε κυβέρνηση) ουδέποτε προχώ
ρησε σιην υλοποίηση της δέσμευσης που 
είχε αναλάβει για τον προγραμματισμό 
των προσλήψεων καθώς η εξυπηρέτη
ση μικροκομμαπκών συμφερόντων, προ
φανώς του κυβερνώντος κόμματος (του 
εκάσιοτε κυβερνώντος κόμματος), ευ
νοούσε τη διαιώνιση της αβεβαιότητας 
γύρω από αυτό το ζήτημα. Θέλετε ένα 
παράδειγμα; Η ιστορία του προγραμ
ματισμού του ανθρώπινου δυναμικού 
(πρόσληψη, εξέλιξη, αποχώρηση) στο 
Δημόσιο ξεκίνησε το 1991, επί υπουρ
γίας Μ. Εβερτ. Η ιδέα που κυριαρχού
σε και αποτυπώθηκε στον ν. 1943/91 
ήταν ο προγραμματισμός να έχει τριετή 
ορίζοντα. Οταν υπουργός Προεδρίας 
ανέλαβε ο κ. Σ. Κούβελας, εκπονήθηκε 
και το πρόγραμμα «Σόλων», που είχε ως 
στόχο του να δημιουργήσει την υποδο
μή για τον προγραμματισμό του ανθρώ
πινου δυναμικού.

• Ο διαγωνισμός
τον ΑΣΕΠ

Το πρόγραμμα αυτό όμως ουδέποτε 
υλοποιήθηκε. Για τον απλούστατο λό
γο ότι οι μετέχοντες στο πρόγραμμα 
διαπίστωσαν πως ο προγραμματισμός 
του ανθρώπινου δυναμικού συνδέεται 
με διαρθρωτικές αλλαγές σε πολλά επί
πεδα του Δημοσίου. Εχει σχέση, π.χ., 
με την κατάργηση ή το ξεκαθάρισμα 
των πλασματικών θέσεων που περιέ- 
χονται στους οργανισμούς λειτουργίας 
των δημοσίων υπηρεσιών. Η «λύση» που 
ευρέθη ήταν ο «Σόλων» να μεταπηδή- 
σει στο υπουργείο Οικονομικών το 
οποίο διαθέτει την ικανότητα να μελε
τά τη μισθολογική κατάσταση των υπαλ
λήλων. Και αυτή τη φορά, όμως, ο «Σό
λων»? δεν ευτύχησε αφού ουδείς θέλη
σε να ασχοληθεί σοβαρά με αυτό το ζή
τημα. Προσφάτως ο υπουργός Εσωτε
ρικών, Δημόσιας Διοίκησης και Απο

κέντρωσης κ. Α. Παπαδόπου 
λαβε εκ νέου υπό'την ευθύν 
αρμοδιότητα για τη δημιουρ; 
ματος προγραμματισμού του 
νου δυναμικού στο Δημόσιο, ι-^. 
και τον «Σάλωνα», στη θέση του 
ου σύστησε μια νέα επιτροπή ώστε 
μελετήσει εκ νέου το θέμα.

Ποιο θα είναι το μέλλον αυτής της 
υπόθεσης; Αγνωστον. Γεγονός είναι, πά
ντως, ότι στο τέλος του 1999 λήγει και 
επισήμως η δέσμευση της κυβέρνησης 
για τη σχέση 5 προς 1 μεταξύ προσλη- 
φθέντων και αποχωρούντων στο Δημό
σιο που καθιερώθηκε πριν από τρία χρό
νια με στόχο να τεθεί φραγμός στο ρου- 
σφέτι. Τηρήθηκε αυτή η αναλογία κατά 
το τρέχον έτος; Ουδείς γνωρίζει με ακρί
βεια. Σύμφωνα όμως με τα στοιχεία που 
παρέχει το ΑΣΕΠ, η αναλογία αυτή έχει 
μετατραπεί σε 2 προς 5. Η διαφορά, 
όμως, είναι ότι στη θέση των δύο υπαλ
λήλων που αποχωρούν προσλαμβάνο
νται πέντε. Ισως αυτό να ερμηνεύει και 
τη συσκότιση που συντηρεί η κυβέρνη
ση γύρω από το ζήτημα του προγραμ
ματισμού του ανθρώπινου δυναμικού. 
Η λογική που κυριαρχεί είναι: Αφού κα
νένας δεν είναι σε θέση να γνωρίζει πό
σοι προσλαμβάνονται και πόσοι απο
χωρούν, άρα μπορεί να προσλαμβάνε
ται αδιευκρίνιστος αριθμός υπαλλήλων.

Γεγονός είναι ακόμη ότι εφέτος η ηγε
σία του υπουργείου Εσωτερικών, Δημό
σιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης προ
σανατολίζεται να μην πραγματοποιηθεί 
ο Πανελλήνιος Διαγωνισμός του ΑΣΕΠ 
για την πρόσληψη μόνιμου προσωπικού 
στο Δημόσιο, του οποίου, εκτός των άλ
λων, το κόστος αγγίζει τα 2,5 δισ. δρχ. 
Ο λόγος είναι ότι τυχόν κενά θα καλυ
φθούν από τις μετατάξεις του προσω
πικού των υπό κατάργηση Νομικών Προ
σώπων Δημοσίου Δικαίου, για το οποίο 
η κυβέρνηση δεσμεύθηκε νομοθετικά να 
διατηρήσει στη θέση του, παρά την αντί
θετη απόφαση του Υπουργικού Συμ-


